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L’anàlisi | Preus públics

La pujada de la taxa de residus 
és la principal novetat de les 
ordenances fiscals per al 2024. 
Si bé inicialment es va anun-
ciar un increment del 105% 
del rebut per als particulars 
i del 250% per als comerços, 
l’executiu va fer canvis d’últi-
ma hora per tal de rebaixar la 
pressió fiscal al sector comer-
cial, en resposta al malestar 
expressat pel col·lectiu.

Amb les modificacions in-
troduïdes a l’ordenança, la 
majoria dels establiments 
pagaran una mitjana de 251,8 
euros –la quota s’establirà en 
funció dels m2 i de l’activitat de 
cada negoci pel que fa a la ge-
neració de residus. Quant als 
particulars, el cost de la taxa es 
duplica, passant dels 56 euros 
actuals per habitatge a 115. 

Tant comerços, com parti-
culars es podran acollir a les 
bonificacions fixades a l’or-
dença per a famílies nombro-
ses i monoparentals, jubilats 
i pensionistes, per tinença de 
compostadora i per l’ús de la 
Deixalleria. També es faci-
litarà el pagament de la taxa 
domiciliada en dos terminis 
per als particulars i en quatre, 
per als comerços.

Motiu de la mesura
L’elevada pujada de la ta-
xa de residus està vinculada 
amb la nova Llei que s’ha de 
començar a aplicar al 2025 i 
que estableix que el servei de 
recollida i transport de dei-
xalles no pot ser deficitari i 
l’ha d’assumir la ciutadania 
al 100%. Segons les dades fa-
cilitades pel consistori, ac-
tualment els ingressos que 
arriben per mitjà de la taxa 
de residus –domèstica i co-
mercial– cobreixen un 60% 
del servei (900.000 euros) i 
el consistori n’aporta el 40% 

restant d’un preu total d’1,5 
milions d’euros. Si es man-
tingués la taxa actual l’any 
vinent, quan ha d’entrar en 
funcionament el nou servei de 
recollida, només es cobriria el 
40% del cost del total.
La Llei també promou que els 
consistoris apliquin una taxa 
justa i estableixin sistemes de 
control per tal que pagui més 
qui més residus genera. Ai-
xí mateix, fixa els objectius a 
complir en volum de reciclatge 
de residus domèstics i comer-
cials –55% del total, al 2025; 
60%, l’any 2030, i 65%, el 2035.  
Actualment, el percentatge total 
de reciclatge al municipi encara 
és lluny d’aquestes xifres i se 
situa en el 38%.

Impostos i taxes congelats
Pel que fa a l’Impost de Béns 
Immobles (IBI), l’Impost d’Ac-
tivitats Econòmiques (IAE), i 
l’impost de vehicles el govern 
ha decidit que quedin conge-
lats. En el cas de l’IBI, s’elimina 
la categoria magatzem/apar-
cament i la quota es pagarà en 
funció de si l’ús de l’espai és 
residencial o comercial. Quant 
a l’Impost d’Obres, Construc-
cions i Instal·lacions, s’intro-
dueix una bonificació del 90% 
per la instal·lació en edificis de 
punts de recàrrega de vehicles 
elèctrics. També es modifica 
el redactat de la bonificació 
del 95% per als domicilis que 
instal·lin plaques solars, per tal 
que consti que el descompte 
només s’aplica a les obres fetes 
per a aquesta finalitat.

Aprovada la pujada de la taxa de 
residus amb ajustos per al comerç

Ordenances fiscals

Es duplica el cost del rebut perquè el servei de recollida i transport de deixalles deixi de ser deficitari

Pilar Abián  Montcada

El malestar per la pujada de la taxa es va evidenciar en la protesta convocada per l’MCC Lluís Maldonado

El govern justifica la 
mesura en compliment 
de la nova Llei de 
Residus que entrarà 
en vigor l’any 2025 i 
que fixa que el cost del 
servei l’assumeixi al 
100% el contribuent

Concentració de protesta 
davant la Casa de la Vila

Reposta ciutadana

L’acció, convocada per l’MCC, va aplegar més de 200 persones

Lluís Maldonado  Montcada

Ciutadans i representants del 
món del comerç es van con-
centrar el 26 d’octubre –coin-
cidint amb la sesió plenària 
d’aprovació de les ordenan-
ces– per rebutjar l’augment 
de la taxa de residus, en con-
siderar-lo “inadmissible”. 
Més de 200 persones van par-
ticipar en la protesta durant la 
qual es van sentir crits dema-
nant la dimissió de l’alcalde.
Tot i que el govern tripartit va 
fer canvis d’última hora per 
pal·liar l’impacte de l’orde-
nança en el sector comercial, 
l’acció de protesta convocada 
per Montcada Centre Comerç 

es va mantenir i molts establi-
ments s’hi van afegir, tancant 
les persianes durant mitja ho-
ra.“Per primer cop, tots anem 
a l’una i seguirem lluitant per 
defensar els nostres interes-
sos”, va traslladar als assis-
tents la presidenta de l’MCC, 
Helena Abril, i el vicepresident 
de l’entitat, Jordi Gómez, tot 
agraint el suport ciutadà i la 
unió dels botiguers. 
La Federació d’AV (FAVMIR) 
també s’ha mostrat en contra 
de l’augment de l’impost que 
ha titllat d’“abusiu” i ha cri-
ticat que el govern presenti les 
bonificacions com una mesura 
per pal·liar la pujada quan ja 
s’apliquen actualment.

Compromís del govern
En resposta al malestar sus-
citat, la regidora de Comerç i  
alhora de Serveis Municipals, 
Dámaris Sánchez (PSC), va 
anunciar al Ple la convoca-
tòria d’una reunió del Consell 
de Comerç el dia 2 de novem-
bre –en el moment de tancar 
aquesta edició– per explicar 
l’aplicació de la taxa amb de-
tall, així com les afectacions 
que tindrà per al sector l’en-
trada en vigor de la nova Llei 
de residus.

laveu.cat
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L’anàlisi | Preus públics

El govern es disculpa per 
no haver informat prou

Ple extraordinari

Desestimada la proposta de l’oposició d’ajornar la pujada de 
la taxa fins fer un estudi acurat sobre els costos del servei

Pilar Abián  Montcada

laveu.cat

Les ordenances fiscals per al 
2024 es van aprovar en Ple 
extraordinari el 26 d’octubre 
amb els vots a favor del govern 
–PSC, Vivim i PP– i en contra, 
de l’oposició –ECP, ERC i Vox. 
Com era d’esperar, la pujada 
de la taxa de residus va centrar 
el debat plenari. El tripartit va 
reconèixer no haver informat 
prou sobre la mesura, que ha 
causat un allau de crítiques, i 
va demanar disculpes espe-
cialment al sector del comerç, 
per al qual ha acabat introduint 
canvis al text de l’ordenança 
amb l’objectiu de rebaixar l’im-
port a pagar. 

La regidora de Serveis Mu-
nicipals, Dámaris Sánchez 
(PSC), va argumentar la ne-

cessitat d’aplicar la impopu-
lar mesura. “Aquest servei és 
deficitari i la nova Llei de resi-
dus ens obliga que a partir del 
2025 tot el pagament l’assu-
meix el contribuent”, va ex-
plicar la regidora, tot afegint 
que, a diferència d’altres mu-
nicipis veïns on es paga gaire-
bé el triple, a Montcada i Rei-
xac la taxa no havia pujat des 
del 2015, mentre que sí ho ha-
via fet el cost del servei. El por-
taveu del PP, David Zambrana, 
com a membre de l’executiu, 
també va entonar el “mea cul-
pa” sobre la gestió de l’incre-
ment de la taxa i va posar en 
valor el fet que l’any vinent la 
resta de preus públics es man-
tinguin congelats per tal de 
no augmentar encara més la 
pressió fiscal sobre la ciuta-

dania, tot i l’esforç que costarà 
quadrar el pressupost.

Crítiques de l’oposició
Les explicacions del govern, 
però,  no van convèncer 
l’oposició. Els representants 
de l’anterior govern –ECP i 
ERC– van criticar la manca 
d’informació i van acusar el 
govern d’haver actuat des de 
la improvisació i la precipi-
tació. Tot reconeixent que 
la Llei s’ha de complir i que 
necessàriament cal pujar el 
cost de la taxa, ambdós partits 

van demanar estudiar a fons 
la proposta abans d’imple-
mentar-la, amb l’argument 
que l’objectiu de la norma no 
és només que el servei deixi de 
ser deficitari, sinó promou-
re la reducció de residus i fer 
que es pagui una taxa justa 
en funció de la generació de 
deixalles, per això van criticar 
l’aplicació d’una quota linial.
El calendari també va ser un 
altre motiu de crítica. Vox va 
recordar que la Llei no entra 
en vigor fins al 2025 i els co-
muns van afegir que, arriba-
da aquesta data, les adminis-
tracions tenen la possibilitat 

d’afegir-se a una moratòria.
El govern, però, no va vo-

ler fer marxa enrere en la 
seva decisió, argumentant 
que amb el nou contracte de 
recollida de residus, l’Ajun-
tament pagarà l’any vinent 
2,3 milions d’euros, 800.000 
més que en l’actualitat. “No 
ens agrada pujar impostos, 
però hem d’actuar de ma-
nera responsable”, va cloure 
l’alcalde, Bartolo Egea (PSC).

La pujada de la taxa va monopolitzar el debat plenari Mario Azañedo

Amb l’entrada en vigor 
del nou contracte de 
recollida de residus,  
el cost del servei pujarà 
l’any vinent a 2,3 milions 

‘El més honest és dema-
nar disculpes als comer-
ciants per les formes 
i el fons de l’augment 
d’aquesta taxa, ja que 
els ha causat neguit’
David Zambrana (PP)

‘A cap govern li agrada 
pujar impostos, però el 
servei és deficitari; des 
del 2015 no es pujava 
la taxa mentre sí havien 
augmentat els costos’
Dámaris Sánchez (PSC)

‘L’objectiu de la Llei no 
és només cobrir el cost 
de servei, sinó promou-
re la reducció de resi-
dus, per això no es pot 
aplicar una quota linial’ 
Gerard Garrido (ERC)

‘No hi ha cap necessitat 
d’escanyar els veïns i els 
comerços l’any vinent; 
retirin la proposta fins a 
tenir un estudi real dels 
costos del servei’
Laura Campos (ECP)

‘Emparar-nos en l’ex-
cusa que s’ha d’acatar 
la legislació no és ben 
bé així, la Llei dona de 
marge fins al 2025 per 
al seu compliment’
Santiago Hernández (Vox)

Els grups opinen
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Política | Nou mandat

Quina és la valoració dels primers 
dies al govern?
La valoració és bona. Tenim molta 
voluntat de treballar per la ciutat i 
ganes de fer-ho bé. 

El pacte ja estava cuinat, com diu 
l’oposició?
No estava cuinat. De fet, jo creia que 
el PSC pactaria amb ERC. Nosaltres 
també vam tenir converses amb els 
Comuns i amb Esquerra i el PSC ens va 

trucar després de les eleccions, però 
no va haver-hi res més. Hi ha molta 
gent a la qual no li agrada que governi 
el PP, però tenim la mateixa legitimi-
tat que qualsevol altre partit que s’ha 
presentat a unes eleccions. 

Per què l’altra edil del PP no té cap 
regidoria?
Senzillament, per qüestions de dis-
ponibilitat i de cura econòmica. Con-
sideràvem que amb una sola cartera 
ja era suficient perquè el PP pogués 
entrar al govern.

Amb la seva entrada al govern, el passat mes de setembre, el 
portaveu del PP ha passat d’estar a l’oposició a dirigir l’Àrea 
de Serveis i regidories de pes com Policia Local, Promoció 
Econòmica i Ocupació i Indústria, aquesta última de nova 
creació. Per a David Zambrana, no és una experiència nova, ja 
que va ser regidor amb cartera a Palau Solità i Plegamans

David Zambrana, president de l’Àrea de Serveis

Pilar Abián Montcada

‘Hi ha molta gent a la qual no 
li agrada que el PP governi 
però tenim la mateixa 
legitimitat que la resta’

Zambrana vol que la Policia Local sigui un referent a la comarca Laura Grau

‘Tenim molta voluntat de treballar 
per la ciutat i ganes de fer-ho bé’

laveu.cat

Com va ser la negociació amb el PSC?
Nosaltres tenim clar què volem fer i 
per això vam sol·licitar Policia Local, 
Promoció Econòmica, Ocupació i In-
dústria. Vam proposar crear la cartera 
d’Indústria per donar cobertura al 
teixit industrial de la nostra ciutat. 
No hi va haver una exigència explícita 
ni per part del PP ni per part del PSC. 
Jo crec que l’important és sentir-nos 
còmodes dins de les àrees, en funció 
de com podem contribuir al millor 
funcionament de cadascuna i, sobre-
tot, per donar resposta a la ciutadania.

Com a màxim responsable de la Po-
licia Local, quin model vol aplicar?
Primer de tot, he de dir que la Policia 
Local funciona i és extraordinària-
ment professional. A nivell polític, el 
meu objectiu és tenir una policia de 
referència a la comarca, propera al 
ciutadà i també als infants i als joves. 

Té com a objectiu ampliar el nombre 
d’agents?
M’encantaria tenir més efectius, però 
hi ha mancances de personal dintre 
de tota la casa, per tant, amb això vull 
ser molt curós. Actualment, estem 
dins de la ràtio, tot i que és cert que les 
baixes, els festius i les vacances ens 
minven diverses unitats, però estem 
intentant cobrir-les. De fet, ara tenim 
més agents que fa sis mesos. D’altra 
banda, un dels objectius és tenir més 
col·laboració amb els Mossos i amb 
totes les forces de seguretat, perquè 
aquest reforç ens servirà per cobrir les 
necessitats que tinguin el comerç, el 
teixit industrial i els ciutadans. 

A Promoció Econòmica també falta 
personal. La majoria dels treballa-
dors estan vinculats a projectes. 
De moment, hem de continuar fun-
cionant com fins ara. És cert que el 
85% del pressupost del departament 
està vinculat a subvencions i això ens 
fa anar una mica amb l’aigua al coll, 
però he de dir que estic molt orgullós 
dels tècnics que hi treballen. Fan una 
feina molt important amb projectes 
molt ambiciosos, il·lusionants i posi-
tius per al futur de Montcada. 

Què creu que pot fer l’Ajuntament 

per ajudar les empreses?
No els hi podem oferir ajudes econò-
miques, però sí jornades i recursos 
perquè tinguin coneixement sobre 
com millorar certs aspectes de la prò-
pia empresa. Això ho fem amb els au-
tònoms, els comerços i la indústria. 
Estem intentant tenir un lligam molt 
fort amb la indústria mitjançant un 
calendari de visites a empreses per 
escoltar i conèixer els seus neguits.

Com es poden atraure indústries de 
qualitat al municipi?
Si no tenim uns polígons en condi-
cions, l’empresari no invertirà aquí. 
Per això, intentarem dignificar-los i, a 
partir d’aquí, els industrials faran les 
millores que vegin oportunes. Tenim 
un posicionament territorial estratè-
gic i això és un bon reclam.

Quina és la política que seguirà el 
govern actual respecte la cimentera?
Hi ha una sèrie de processos judicials 
en marxa sobre els que, com a polítics, 
no podem opinar i haurem d’actuar 
segons les resolucions que hi hagi.

Considera que s’ha de mantenir en 
la seva ubicació? 
És una empresa que porta aquí des del 
1917, que ha aportat riquesa i llocs de 
treball, directes i indirectes. Amb el 
tema mediambiental, la projecció de 
la societat ha canviat, però no crec 
que sigui una decisió molt encerta-
da aixecar-la d’avui per demà. Jo he 
reprès el diàleg amb Holcim perquè 
entenc que els polítics tenim l’obliga-
ció d’escoltar tothom. S’ha d’escoltar 
l’empresa i proposar solucions al pro-
blema, com posar sobre la taula una 
cronologia de canvi o traspàs. Quan 
arribi la resolució judicial, veurem 
quin és el recorregut que té. 
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Ple d’octubre | Acords

Els socis de govern –PSC, 
Vivim i PP– han aprovat la 
modificació de la relació de 
llocs de treball de la planti-
lla per poder proveir la pla-
ça de coor dinació general 
de l’Ajuntament, que esta-
va lliure des de feia 10 anys, 
augmentant en 24.000 euros 
el complement específic de 
destí i fixant així una retri-
bució bruta anual de 96.900 
euros. Durant la sessió ordi-
nària d’octubre –el passat dia 
26–, la portaveu de l’execu-
tiu, Nani López (PSC), va jus-
tificar l’aposta per aquesta fi-
gura entenent que “reforçarà 
el treball integral i ampliarà 
la visió estratègica de tots i 
cadascun dels objectius i els 
projectes municipals”, va dir. 
La plaça es cobrirà amb una 
convocatòria oberta a funci-
onaris de carrera de categoria 
A1 amb habilitats directives 
i en qualitat de comissió de 
serveis per un temps limitat. 

Crítiques
Des de l’oposició, ECP va ser 
la força més crítica amb la de-
cisió. La seva portaveu, Lau-
ra Campos, la va qualificar 

de “vergonyosa i indecent”. 
També hi va votar en contra 
ERC, que va acusar el tripartit 
de manca de lideratge. Jordi 
Sánchez va advertir que “la 
feina del nou tècnic no pot 
ser política”, mentre que el 
representant de Vox va optar 
per l’abstenció.

Campos també va censurar 
el tripartit, entenent que amb 
aquesta contractació avant-
posa els seus interessos als de 
la plantilla municipal, tot la-
mentant que l’aplicació sala-
rial de la valoració dels llocs de 
treball del personal públic en-
cara estigui pendent. “Neces-
siten un assessor i un coordi-
nador per fer d’alcalde, perquè 
vostè –referint-se a Bartolo 
Egea– no sap manar”, va et-
zibar Campos, qui va dir en to 
irònic que el sou del nou coor-
dinador superarà el del presi-
dent del govern espanyol.

Gestió
La portaveu del govern, Nani 
López, va respondre l’opo-
sició dient que el salari fixat 
per cobrir la plaça respon a la 
voluntat d’“atraure talent”. 
“La persona que ocupi el càr-
rec es guanyarà el sou perquè 
aportarà valor al municipi”, 

va dir l’edil, qui també va cri-
ticar Campos pel seu to contra 
l’executiu. “Sembla que el seu 
propòsit sigui evitar que el 
govern actuï de manera or-
denada i positiva”, va cloure. 

Decisió amb polèmica

El tripartit incorporarà un 
nou coordinador general
ECP qualifica de ‘despropòsit’ el sou de 96.900 euros bruts anuals

Lluís Maldonado Montcada

Aprovada una moció d’ECP i ERC per demanar 
la fi del conflicte entre Israel i Palestina
El text presentat pels comuns 
i Esquerra aboga per la fi de 
la guerra entre Israel i Hamas 
i per la resolució del conflicte 
entre Israel i Palestina que es 
remunta a fa 75 anys, quan 
es va crear l’Estat israelí a 
territori palestí. La moció 
condemna els atacs terro-
ristes d’Hamas però també 
l’ocupació israeliana, qua-
lificada com un “genocidi”. 
Altres punts inclosos al text 
són reclamar l’aturada de les 
accions bèl·liques, posar fi al 
setge que viu Gaza i permetre 
que hi entri ajuda humani-

tària. Així mateix, la moció 
insta el govern d’Espanya i 
la Unió Europea al reconei-
xement de l’Estat palestí i a 
no suspendre les ajudes que 
rep la seva població, tant les 
humanitàries com les des-
tinades al seu desenvolu-
pament. El text clou amb la 
demanda que es reprenguin 
les converses de pau entre 
amb dues parts, es restablei-
xin les fronteres existents 
al 1961 i es compleixin les 
resolucions de la ONU. 

La moció d’ECP i ERC es 
va aprovar amb el suport del 

grup majoritari, el PSC. Vi-
vim va optar per l’abstenció, 
entenent que es tracta d’un 
conflicte complicat, i el PP i 
Vox hi van votar en contra. 
Una altra moció que també es 
va aprovar, encara que no-
més en part, va ser la que va 
presentar ERC a favor d’im-
pulsar accions que vetllin pel 
compliment de la Llei de po-
lítica lingüística. Si bé es va 
acceptar revisar i actualitzar 
el reglament de l’ús del cata-
là al consistori, no va pros-
perar la proposta de crear-ne 
una regidoria específica. PA

El govern defensa 
que aquesta figura 
reforçarà el treball 
transversal i estratègic

La plaça de coordinador general no s’ha ocupat en els darrers 10 anys) PA
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La desena Fira de l’Auto-
mòbil i Trobada de cotxes 

clàssics, organitzada per Amics 
dels Clàssics (ACMIR) i l’Ajun-
tament, va atraure el 29 d’oc-
tubre unes 4.000 persones a 
l’entorn del pavelló Miquel Po-
blet i les antigues pistes d’atle-
tisme per veure els més de 400 
vehicles antics participants i la 
quarantena d’estands vinculats 
al món del motor.

Amb motiu del desè ani-
versari, l’ACMiR va instal·lar 

un fotoreclam per als col·lec-
cionistes participants que 
recreava  una caixa de cot-
xes en miniatura, una inici-
ativa que ha estat tot un èxit. 
“Sense el suport de l’Ajun-
tament i de diverses enti-
tats i negocis del municipi 
aquesta fira no seria possi-
ble”, va comentar el presi-
dent de l’entitat, Francis-
co Martínez, tot recordant 
que “l’associació ha crescut 
molt en nombre de socis i 
d’activitats des que un grup 
d’amics aficionats als cotxes 

clàssics vam iniciar aques-
ta aventura fins al que veieu 
avui dia”.

L’alcalde, Bartolo Egea 
(PSC), va destacar durant 
els parlaments que els 10 
anys de la fira “són un motiu 
d’orgull”, tot agraint el tre-
ball “incansable” d’Amics 
dels Clàssics “per esdevenir 
un referent a Catalunya”.

Fires | Motor

Sílvia Alquézar Pla d’en Coll

Les autoritats municipals i representants d’Amics dels Clàssics es van fer una foto en el fotoreclam amb motiu del 10è aniversari  Berta Barcons

Xa Fira de l’Automòbil i de Vehicles Clàssics

Presentació de sol·licituds per via telemàtica, fins al 23 de novembre. Bases i inscripcions: www.montcada.cat

BEQUES ESPORTIVES 2023-2024
Qui les pot demanar? ·  Esportistes menors  

de 21 anys amb inscripció  
a un club o entitat fora  
de Montcada i Reixac  
que practiqui una disciplina 
que no s’ofereixi  al municipi.

·  Participants als Jocs 
esportius escolars  
de Montcada i Reixac.

·  Esportistes menors  
de 21 anys amb inscripció  
a un club o entitat esportiva 
de Montcada i Reixac  
o que participin en activitats 
de la Regidoria d’Esports.

laveu.cat

La trobada, que va aplegar 400 vehicles i prop de 4.000 persones, és tot un referent a Catalunya

Rècord de participants i de visitants

Dos dels models  clàssics presents a la trobada Pilar Abián
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Fires | Restauració 

El nou format de la Mostra 
Gastronòmica ha estat tot 

un èxit. L’esdeveniment, or-
ganitzat per Montcada Avança 
des del servei de Comerç, va 
tenir una excel·lent acollida 
tant per part de la ciutadania, 
que va omplir l’Espai Poblet, 
com els 14 establiments par-
ticipants, molt contents per la 
gran afluència de públic du-
rant tot el cap de setmana del 
28 i 29 d’octubre. “Nosaltres 
també estem molt satisfets 
perquè la mostra ha estat un 
èxit rotund”, ha manifestat la 
regidora de Comerç, Dámaris 
Sánchez (PSC), qui ha afegit 
que la majoria de restaura-
dors li han traslladat la seva 
voluntat de tornar a partici-

par l’any vinent perquè han 
superat amb escreix les seves 
expectatives.

Premis als restauradors
El guardó a la millor propos-
ta gastronòmica escollida per 
votació popular va ser per a 
El Manantial de la Cervesa i el 
premi al millor plat, a proposta 
d’un jurat d’experts culinaris, 
se’l va endur Bruns Restau-
rant. També es va atorgar una 
distinció al bar Manhattan per 
participar al programa  Mont-
cada Inclou, un projecte d’in-
serció laboral per a persones 
amb diversitat funcional.

Èxit rotund
Mostra Gastronòmica

Excel·lent acollida del nou format

Sílvia Alquézar Pla d’en Coll

Els tallers de cuina van ser una de les novetats de l’edició d’enguany  S.Alquézar

laveu.cat La Mostra va registrar una gran afluència de públic Berta Barcons Bruns va rebre el premi al millor plat
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Vides | Educació

Lorena Jurado, una jove de 
Mas Rampinyo afectada 

per una malaltia degenerativa 
neuromuscular, segueix llui-
tant per poder tenir una vida 
com qualsevol altra persona 
normotípica. El curs passat 
va acabar el grau superior de 
Màrqueting i Publicitat i va 
decidir ampliar els seus estu-
dis a la universitat. Va escollir 
el grau de Comunicació a la 
Universitat Autònoma de Bar-
celona (UAB), la més propera 
a Montcada i Reixac. Però, tot 
i haver pagat la matrícula, al 
setembre no va poder iniciar 
el curs perquè no disposava de 
la figura d’un vetllador que li 
permetés anar a classe i seguir 
el ritme com la resta dels seus 
companys.

Pendents d’Educació i la UAB
Fins ara, el departament 
d’Educació de la Generalitat 
li havia proporcionat aquest 
recurs a Primària, l’ESO i els 
estudis postobligatoris, però 
en l’àmbit universitari la res-
ponsabilitat és del Departa-
ment d’Universitats i Recerca. 
A la UAB, existeix el PIUNE, un 
servei per a la inclusió i suport 
als estudiants amb necessitats 
educatives específiques que té 
per objectiu garantir que qual-
sevol persona, independent-
ment de la seva capacitat o 
NEE, pugui accedir als estudis 
superiors amb igualtat d’opor-
tunitats. Però, en el cas de Lo-
rena, aquest servei és insufi-
cient, perquè només s’ofereix 
en horari de matí, quan la seva 
carrera és de tarda, i tampoc 
no cobria totes les necessitats 
de la jove. “A causa dels meus 
problemes de mobilitat, ne-
cessito tenir al meu costat una 
persona tota l’estona perquè 
m’acompanyi a l’aula i m’ajudi 
a treure l’ordinador, agafar els 
apunts…”, diu Lorena.

L’odisea de trobar una feina
Davant la impossibilitat 
d’iniciar les classes a la UAB, 
Lorena va decidir inscriure’s 
a la Universitat Oberta de 
Catalunya (UOC). “És molt 
més cara que la presencial 
i, a més, anar a classe em 
permet conèixer gent i, per 
a mi, aquesta part també és 
molt important”, assegura 
l’estudiant, qui vol trobar 
una feina “per ajudar a casa 
a sufragar econòmicament 
els estudis”. 

Des del passat estiu, Lo-
rena ha enviat nombrosos 
currículums a empreses, 
sobretot de Montcada, però 

ningú no l’ha trucada. “Puc 
treballar d’administrativa 
i també de comunity ma-
nager”, explica. Durant 
els seus estudis de Forma-
ció Professional, va fer les 
pràctiques a l’empresa lo-
cal Tenir Cura i al Depar-
tament de Comunicació de 
l’Ajuntament. 
“M’agradaria que algun ne-
goci del municipi em donés 
una oportunitat. Les perso-
nes amb discapacitats tam-
bé estem capacitades per 
treballar, però no ens donen 
l’ocasió de demostrar-ho”, 
argumenta Lorena. SA

Necessitats educatives especials

Una jove montcadenca no pot 
anar a la universitat presencial 
per manca de vetllador

CASA DE LA VILA 
C. Major, 32 - 18 h - Gratuït

L’ÚLTIM REFUGI
Documental. Mali, França, Sud Àfrica
9 de novembre
 
MASQUERADE + LINGU
Ficció. Nigèria/Txad
16 de novembre
 
DAALI-O + MACHINI + PUMZI
Ficció. Senegal/RDC/Kenya
23 de novembre

MONTCADA  
I REIXAC

DISSABTE 11 DE NOVEMBRE, 18 h 
Cor Gòspel Gràcia

CONCERT SOLIDARI  
DE GÒSPEL
MÚSICA

Espai Cultural Kursaal

MONTCADA I REIXAC 

Preu: 10 euros
La recaptació de les entrades es destinarà a Montcada Solidària. 
Venda d’entrades: Auditori Municipal i www.teatremontcada.cat

Organitza:

Lorena Jurado vol treballar per ajudar la família a pagar els estudis

Sílvia Alquézar Mas Rampinyo

Lorena Jurado, a casa seva Sílvia Alquézar laveu.cat
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El nou passeig de l’avinguda 
de la Ribera –entre el pont 

de la Roca fins al carrer Lle-
vant–, permetrà obrir la trama 
urbana al riu Besòs i cohesio-
nar els barris de Can Sant Joan, 
la Ribera i Montcada Centre. 
Segons ha avançat a La Veu el 
president de l’Àrea de Terri-
tori, Andreu Iruela (PSC), la 
finalització de les obres està 
prevista per al 18 de desem-
bre. Ara s’està fent l’execució 
de la pavimentació i faltaran 
l’asfaltat, la senyalització, la 
nova barana sobre el Besòs i la 
plantació de la vegetació.

El president de l’Àrea de 
Territori confia que “en el 
futur es pugui donar conti-
nuïtat al passeig, des de pont 
de la Roca fins al pont dels 
Hermanos”. “Falta redactar 
el projecte i buscar finança-
ment”, assenyala.

Manca inicial de consens
Des de l’AV Montcada Llevant, 
Toni Ortega ha lamentat que el 
projecte, iniciat ara fa un any, 
“no s’hagués consensuat des 
d’un inici amb els veïns” i ha 
lamentat que des de l’AV “no 
s’hagi pogut fer una super-
visió de l’execució, tot i de-
manar-ho a l’Ajuntament”. 
“Ara només volem que les 
obres acabin bé i ràpid”, re-

clama Ortega.  L’actuació té un 
cost de 1,56 milió d’euros, que 
assumeix l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB).

Les obres avancen segons el calendari previst  Lluís Maldonado

Actualment s’estan executant els treballs de pavimentació i l’arranjament dels carrers Larramendi i París

Lluís Maldonado Montcada

Obra pública | Territori

El nou passeig es podria estrenar 
abans de les festes de Nadal

Avinguda de la Ribera

Un projecte de naturalització
La nova avinguda tindrà 630 metres de longitud i una 
amplada de 5 metres, on conviuran diferents tipus de 
vegetació. L’actuació també inclou la remodelació de tota 
la vorera, entre el carrer Larramendi, i el pont de la Roca, 
així com la reforma del carrer París. LM

laveu.cat

‘En un futur confiem 
donar continuïtat al 
passeig, des del pont de 
la Roca fins a La Salle’
Andreu Iruela
President Àrea de Territori

‘Ens hauria agradat 
que el projecte s’ha-
gués consensuat des 
del principi’ 
Toni Ortega
AV Montcada Llevant
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  Salut | Solidaritat 

La marxa popular que orga-
nitza Sin teta hay paraíso, 
en col·laboració amb la JAM 
i l’Ajuntament, és tot un re-
ferent en la lluita contra el 
càncer de mama. La sisena 
edició va batre el 22 d’octu-
bre un nou rècord amb més 
de 2.000 participants i 21.000 
euros recaptats.

“Des que vam fer la pri-
mera edició, l’any 2016, hem 
sumat 97.475 euros en dona-
cions”, va dir Manu Muñoz, 
presidenta de Sin teta, qui va 
dedicar l’èxit de la convoca-
tòria a totes les dones que han 
lluitat o lluiten contra el càn-
cer i a les que ja no hi són. Els 
diners recaptats es destinaran 
a la investigació del càncer lo-
bulillar, un tumor que afecta 
el 10% de les pacients i que re-
quereix d’estudis més indivi-
dualitzats, segons va explicar 
Esther Zamora, de l’Institut 
Oncològic de la Vall d’He-
bron (VHIO). “Els diners de 

les dues últimes edicions 
de la Pink Run MiR ja s’han 
destinat a aquest propòsit 
i hem aconseguit revisar les 
mostres dels tumors de 275 
dones”, va explicar Zamora, 
tot afegint que es preveu in-
volucrar dos hospitals més en 
la recerca per arribar a analit-
zar un total de 500 casos. 

Elogis a Sin teta
El gerent del VHIO, Carles 
Constante, es va mostrar im-
pressionat per la quantitat de 
participants a la Pink Run. “Els 
investigadors necessitem re-
cursos per fer els nostres estu-
dis, però també suport social”, 
va dir. 
L’alcalde, Bartolo Egea (PSC), 
va felicitar Sin teta i la JAM per 
l’èxit de la matinal, així com a 
la ciutadania en haver mostrat 
un cop més la seva solidaritat. 
“Enhorabona a l’organització 
perquè contribueix a lluitar 
contra el càncer i a millorar 
la qualitat de vida de moltes 
dones”, va dir l’edil.

Les autoritats, l’organització i representants del VHIO, amb la quantitat recaptada  Fotos: Berta Barcons

La sisena edició bat tots els rècords, amb més de 2.000 participants i 21.000 euros recaptats

Pink Run MiR

Un referent contra el càncer de mama

Pilar Abián Pla d’en Coll

CAMPANYA DE RECICLATGE  
D’OLI DE CUINA USAT
La Deixalleria mòbil del barri us obsequia 
amb un embut per recollir l’oli usat.

Consulteu horaris  
i ubicacions aquí:

VISITES A L’ECOTRUCK
18, 19, 25 i 26 de novembre, 
d’11 a 14 h
Espai d’educació mediambiental:  
“Les energies alternatives”

DEL 18 
AL 26 DE 

NOVEMBRE

DONEM UNA 

SEGONA VIDA 

ALS RESIDUS

C. GIRONA (AL COSTAT DEL PAVELLÓ MIQUEL POBLET)

TALLERS GRATUÏTS  
PER A FAMÍLIES
D’11 a 13 h

Dissabte 18 novembre
- Aprofitem els taps de suro

Diumenge 19 novembre
- Fem bosses amb samarretes

Dissabte 25 novembre
- Preparem sabó amb oli usat

Diumenge 26 novembre
- Tinguem cura de les plantes 

Cares somrients a l’arribada  Participants a la Pink Run, ballant zumba

laveu.cat
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Salut | Investigació

La doctora lidera al VHIO el projecte finançat per la Pink Run MiR

‘Tant de bo hi hagués 
pobles tan compromesos 
com Montcada i Reixac’ 

Meritxell Bellet és oncò-
loga mèdica i, des de fa 

25 anys, ha centrat la seva ac-
tivitat professional en el càn-
cer de mama. En l’actualitat, 
treballa a l’Hospital de la Vall 
d’Hebron, on lidera diverses 
investigacions clíniques a es-
cala nacional i internacional. 
Un d’aquests projectes de re-
cerca ha tirat endavant grà-
cies a l’aportació econòmica 
de Sin teta hay paraíso a tra-
vés de la Pink Run. Enguany, 
Bellet no ha pogut participar 
a la cursa-caminada solidà-
ria perquè havia d’assistir a 
un congrés internacional a 
Madrid. 

En què s’estant invertint els 
diners de Montcada?
Estem treballant en una re-
cerca sobre la reavaluació 
pronòstica del càncer lobuli-
llar, que afecta un percentat-
ge menor de pacients, entre 
el 8 i el 15%. Aquest tipus està 
molt poc representat i té una 
biologia diferent. En l’actu-

alitat, l’estem tractant amb 
el que coneixem del tumor 
més freqüent, sense saber si 
ho estem fent òptimament.

En què consisteix la inves-
tigació?
Estem estudiant un grup re-
llevant de pacients durant un 
període de 9 anys per redefi-
nir el pronòstic del carcino-
ma lobulillar invasiu en es-
tadi precoç. En concret, ens 
centrem en la validació d’un 
nou punt de tall de Ki67,  una 
proteïna nuclear que està re-
lacionada amb la proliferació 
cel·lular en els tumors i que, 

per tant, suposa un important 
marcador pronòstic i predic-
tiu del càncer.  

En quin punt es troba la re-
cerca?
Fins ara, hem analitzat 275 
pacients i tenim dades pre-
liminars que ens fan preveu-
re que la nostra hipòtesi és 
correcta. Però, per acabar de 
corroborar-la, hem d’arribar 
a les 530 dones. Estem obrint 
la investigació a dos hospitals 
més per continuar la recer-
ca. És un projecte interessant 
que hem presentat enguany  
al congrés europeu de càncer 
de mama, on ha tingut una 
gran acollida. Ara estem in-
tentant captar noves col·la-
boracions econòmiques.

S’inverteix poc en investi-
gació?
Els investigadors sempre 
volem més. Per aconseguir 
una beca important per a un 
treball rellevant, es necessi-
ten dades preliminars, però 
no es pot començar la recer-
ca sense diners, i és aquí on 

les aportacions com les de la 
Pink Run són tan importants. 
Justament perquè hi ha hagut 
aquestes donacions de Mont-
cada i Reixac vam poder fer la 
investigació inicial i, poste-
riorment, sol·licitar una beca 
a la Societat Espanyola d’On-
cologia per continuar inves-
tigant. D’altra banda, també 
és important remarcar que 
quantes més col·laboracions 
tinguem, més ràpid podem 
enllestir la recerca. 

Què representa la iniciativa 
de Sin teta?
La seva feina és impressio-
nant perquè és un grup molt 
reduït de persones que alça 
la veu i ressona amb força 
perquè la gent de Montca-
da s’hi bolca. La Pink Run és 
una festa de la solidaritat i 

l’acompanyament a les dones 
amb càncer de mama. Tinc 
moltes pacients de Montcada 
i és un gust veure-les fora de 
l’hospital. Aquesta jornada 
és un exemple de solidaritat 
desinteressada i exemplar. 

Què li diria a la població de 
Montcada?
Tant de bo hi hagués més mu-
nicipis tan actius, comprome-
sos i implicats com Montcada 
i Reixac. Estic molt agraïda 
perquè tot aquest projecte 
serveix per tenir més cura de 
les pacients, obtenir millors 
resultats, oferir més qualitat 
de vida a les dones... És una 
aportació realitzada des del 
cor que, a més, no té cap color 
polític. És la gent de la base 
que, amb el poc que té, en fa 
molt.  

Sílvia Alquézar 

Bellet treballa a l’Institut Oncològic de la Vall d’Hebron VHIO

Entrevista a Meritxell Bellet

‘Amb els diners de Sin 
teta, estem treballant 
en una recerca sobre 
el càncer lobulillar, un 
dels menys freqüents’

‘La Pink Run és la 
festa de la solidaritat 
i l’acompanyament a 
les dones afectades de 
càncer de mama’
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Diàlegs | Coneixement

Què recorda dels seus inicis a l’Ins-
titut, en plena recta final de la Dic-
tadura?
Va ser el meu segon destí després de 
llicenciar-me i, en aquell moment, era 
molt jove i tot em semblava perfecte. A 
més, podia dedicar-me a donar clas-
ses d’Història, que era el que realment 
m’agradava. La veritat és que vaig tenir 
la sort de començar amb una promoció 
molt potent i implicada amb els esde-
veniments que s’anaven produint.

Com a docent, quina era la seva tàc-
tica per motivar-los? 
El primer que els demanava era inves-
tigar sobre els seus avantpassats. Si 
valores la teva pròpia història, també 
valoraràs la del teu poble. Sempre m’ha 
agradat donar les classes amb material 
del municipi, per això, també feia servir 
les fitxes de l’Arxiu Ubach dipositades 
a la Fundació Cultural. Albert Ubach va 
ser un intel·lectual nascut al 1881 que 
va estiuejar molts anys a Montcada i 
es va dedicar a documentar part de la 
història local en fitxes escrites a mà. 
Els meus alumnes aprenien llegint-les i 
transcrivint-les a màquina, contribuint 
així a la seva conservació. 

Quan descobreix l’existència del ja-
ciment ibèric Les Maleses?
Va ser tot fruit de la casualitat. A prin-
cipi dels 80, en una classe en què estava 
parlant del poblat Puig Castellar (Santa 

Coloma), un alumne em va preguntar 
per les restes d’un altre poblat ubicat 
més amunt de Reixac, que ell coneixia 
a través del CEAV de Can Sant Joan.

I quina va ser la seva reacció?
En inici, d’incredulitat, però em va 
picar la curiositat. A més, els alumnes 
es van mostrar entusiasmats davant 
la possibilitat d’anar-hi, així que vam 
organitzar una sortida. 

La sorpresa devia ser majúscula.
Va ser molt emocionant, la veritat. 
El jaciment era ple de vegetació, però 
els treballs per fer un tallafocs havien 
posat al descobert molts materials, 
sobretot de ceràmica. Aquell dia ja vam 
recollir una bossa plena de restes. Des-
prés vam seguir fent inspeccions en 
les quals vam descobrir alguns murs 
i, en una d’aquelles jornades, ens vam 
trobar in situ amb una altra docent, 
Elisabeth Huntingford. Ella estava fent 
un treball per a la Universitat de Barce-
lona sobre jaciments ibers. Aleshores, 
vam decidir unir esforços per fer una 
campanya d’excavacions.

Amb quins recursos? 
Partíem de zero. Ni tan sols teníem 
eines, així que vam organitzar una lo-
teria i vam tenir la sort que ens va to-

car la devolució i les vam poder com-
prar. A partir d’aquí, vam fer quatre 
campanyes d’excavacions seguides, 
fins al 1985. Ràpidament vaig tenir 
clar que s’imposava donar-ho a conèi-
xer a la població, així que vaig anar 
a parlar amb l’alcalde que hi havia, 
Agustí Escorihuela, i l’Ajuntament va 
muntar a la sala de plens tres vitrines 
amb restes de ceràmica, una exposi-
ció per la qual va desfilar força gent. 

I al 1982, es va fundar el Museu.
Era l’única opció que tenia l’Ajunta-

ment si volia custodiar tot allò que es 
trobés al jaciment. En cas contrari, ho 
faria la Generalitat.

Què recorda d’aquells inicis?
En aquell moment, realment no érem 
conscients de la importància del que 
estàvem fent. La gent que ens vam im-

Mercedes Durán és des de la seva creació, l’any 1982, 
la directora del Museu municipal, càrrec que exerceix 
amb el títol d’honorífica en fer-ho de forma altruista. 
De fet, va ser ella qui va proposar a l’Ajuntament la 
fundació de l’espai, amb l’objectiu de donar a conèixer les 
troballes fetes al jaciment ibèric Les Maleses sota la seva 
direcció i amb la participació d’estudiants de l’Institut 
avui dia conegut com Montserrat Miró. És en aquest 
centre on Durán va donar classes des del 1973 fins al 2015 
i on va encomanar al seu alumnat la seva passió per la 
Història, en general, i per la del municipi, en particular.

Mercedes Duran, catedràtica d’Història i arqueòloga

‘El sentit d’un museu és  
la investigació i la recerca’

Pilar Abián ‘Vaig conèixer l’existència de 
Les Maleses per casualitat, 
arran del comentari d’un 
alumne a classe’

‘Quan vam posar en marxa el 
Museu no érem conscients 
de la importància que tenia 
el que estàvem fent’

Mercedes Durán, al costat d’una cota de malla de ferro amb l’escut de Montcada i Reixac cedida per Danilo Moncada, descendent de la famosa nissaga  Pilar Abián
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Mercedes Duran, catedràtica d’Història i arqueòloga

‘El sentit d’un museu és  
la investigació i la recerca’

Mercedes Durán, al costat d’una cota de malla de ferro amb l’escut de Montcada i Reixac cedida per Danilo Moncada, descendent de la famosa nissaga  Pilar Abián

Membre de la Reial 
Acadèmia i experta 
en mosaics romans
Des del 2013, Mercedes Durán és 
membre de la Reial Acadèmia de la 
Història, integrada per 370 historia-
dors que han estat distingits pels seus 
mèrits en l’àmbit de la investigació. 
Experta en el món del mosaic romà –
objecte de la seva tesi doctoral–, així 
com en el món iber, com a màxima 
impulsora de la investigació arque-
ològica al jaciment de Les Maleses, 
Durán participa habitualment en 
congressos, conferències i semina-
ris internacionals vinculant el seu 
nom amb Montcada i Reixac. “A tots 
els esdeveniments als que assisteixo 
sempre faig constar el meu vincle 
amb el Museu, per donar-li tota la 
projecció que es mereix”, diu.

plicar vam fusionar moltes ganes i 
il·lusió per tirar endavant la iniciativa. 
El local, al carrer Julio García, es man-
tenia obert tots els caps de setmana 
gràcies a què els alumnes s’organit-
zaven per torns. Aquell espai, tot i les 
seves limitacions i mancances, es va 
convertir en un nucli d’aprenentatge. 
Es muntaven exposicions, conferèn-
cies, s’organitzaven visites culturals 
i vam començar a fer publicacions al 
voltant de la història del municipi. 
Molts d’aquells joves continuen vin-

culats al projecte, com a socis de l’en-
titat Amics del Museu. 

I a l’institut, l’experiència va quallar 
fins a esdevenir una assignatura.
Així és, l’optativa d’Arqueologia. Ara 
està de moda parlar d’assignatures vi-
vencials i això és el que nosaltres vam 
començar a fer fa 40 anys. Aquest pro-
jecte, que continua avui dia, és el que 
ha permès que l’INS Montserrat Miró 
hagi obtingut el segell de qualitat com 
a centre d’innovació educativa. 

Després de les 22 campanyes d’exca-
vacions al jaciment de Les Maleses, 
què han descobert?
Quan hi vam arribar tot era un bosc i 
ara està excavat en extensió en gai-
rebé un 80%. Hem trobat novetats i 
excepcions, com l’Àrea Sacra on es 
feien les ofrenes, la casa del cabdill o 
la casa de l’aigua, entre altres espais, 
que han suposat una gran aportació al 
món iber, no només a Montcada, sinó 
a tota la Laietània. Crec que encara hi 
ha marge per a noves descobertes. A 
l’espai de l’entrada al jaciment, enca-
ra per excavar, es va aixecar a l’Edat 
Mitjana el Castrum lexa, un punt de 
vigia i control.

Parlant de castells, aviat podrem sa-
ber l’aspecte que tenia el dels Mont-
cada, gràcies a un treball d’investi-
gació que vostè ha coordinat.
Va ser un treball que vam iniciar du-
rant la pandèmia un equip de cinc 
persones i que es publicarà en forma 
de monogràfic a la revista del Museu, 
Motescatano. La veritat és que estem 
molt contents perquè, per primer ve-
gada, a través de la informació reco-
pilada podem saber com era un castell 
del qual les primeres documentacions 

daten de fa 1.000 anys (concretament 
del 1023) i que en l’època medieval 
va ser conegut com l’Invencible. Per 
cert, una de les coses que més il·lusió 
ens fa és que John C. Shideler, un d’un 
dels medievalistes de reconeixement 
internacional i expert en la nissaga 
dels Montcada, ha fet el prefaci del 
treball i ens felicita per la investiga-
ció. D’altra banda, aquesta recerca ens 
ha proporcionat la base per recrear 
el castell amb imatges virtuals, un 
projecte que han finançat els Amics 
del Museu i que es presentarà el 3 de 
novembre a l’Auditori.

Una pena que no quedi cap vestigi 
d’un castell que va ser tot un referent.
Malauradament va ser cremat durant 
les guerres napoleòniques, a principi 
del segle XIX, tot i que la seva desapa-
rició definitiva es va produir un segle 
més tard, amb motiu de l’explotació 
del Turó per part de la cimentera. 

L’època medieval mereix un capítol 
destacat a la història local.
Queda molt per investigar.  I s’ha de re-

conèixer que, amb les seves aportacions 
al Museu, Danilo Moncada, descendent 
de la nissaga propietària del castell, és 
una mica el motor de la immersió que 
estem fent en l’edat mitjana.

Quins altres elements patrimonials 
creu que cal recuperar?
Construccions com la Torre de Na 
Joana, la  Vista Rica o Can Sans. La 
torre dels Frares, per desgràcia, està 
en mans privades. Les tres que he es-
mentat primer s’haurien d’anar recu-
perant poc a poc. Pel que fa a la Masia 
de Can Sans, a Terra Nostra, es podria 
tornar a reconstruir tal com era per-
què totes les pedres les vam numerar i 
inventariar i estan emmagatzemades. 

I el Museu, hauria de créixer?
Jo crec que la ubicació actual s’ha de 
mantenir, però que hauria de disposar 
de més espai. Sobretot, d’una sala on 
es poguessin fer recreacions virtuals  
que permetessin els visitants visionar 
com era el castell dels Montcada per 
dins o com era el poblat ibèric. És molt 
important tenir aquests recursos que, 
d’altra banda, ja es fan servir a moltes 
instal·lacions museístiques.

La seva implicació amb el Museu, 
sempre altruista, continua ben viva 
i és digna d’elogi.
Per a mi no és cap mèrit. Ho faig per-
què m’agrada i en gaudeixo. El que 
més em motiva és la investigació i 
per això m’hi dedico totes les tardes. 
Des d’aquesta vessant, crec que estic 
aportant al Museu el que precisa, que 
és disposar de producció pròpia. Un 
Museu, a més de conservar, protegir 
i difondre, ha d’investigar i projectar 
el que fa. Aquesta és la seva principal 
obligació i el compromís que ha d’ad-
quirir amb la ciutadania i la història. 
Si només està concebut com un ma-
gatzem, està mort.

laveu.cat

‘Estem moilt contents del 
treball de recerca fet sobre 
el castell dels Montcada. 
Per primera vegada sabrem 
l’aspecte que tenia gràcies a 
una recreació virtual’
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50.000 € 
de premi

Protesta de 
l’MCC davant la 
Casa de la Vila 
per la pujada de 
la taxa de residus
xarxes socials

El govern tripartit 
incorporarà 
la figura d’un 
coordinador 
general 
laveu.cat i Xarxes Socials

El més vist

El més comentat

La xifra

Master class de doga
Al Parc de les Aigües
Diumenge 19 de novembre,   
d’11 a 12 h

Inscripcions obertes 

Regidoria d’Esports 
(C. Tarragona, 32)

935 650 999
esports@montcada.org

Places limitades.

2023

El grup municipal d’ECP ha fet balanç 
dels primers 100 dies del govern tripartit, 
format per PSC, Vivim i PP. En una roda 
de premsa el 27 d’octubre a la Casa de la 
Vila, la formació va analitzar la gestió de 
l’executiu en quatre àmbits: l’organigra-
ma municipal i la reestructuració de les 
àrees del consistori, el pacte amb el PP, la 
contractació d’un assessor i d’un coordi-
nador general i la polèmica sobre la taxa de 
residus. “Han estat 100 dies d’incerteses i 
despropòsits”, va manifestar la portaveu 
del grup i excaldessa, Laura Campos, per 
a qui la nova organització “respon només 
als interessos dels partits en el govern”. SA

La butlleta premiada es 
va vendre al quiosc de 
la rambla dels Països 
Catalans, que regenta 
Miguel Ángel Aguilar

a la Super Once del 
19 d’octubre

Espai del record 
Emotiu homenatge amb motiu del Dia Mundial de la 
visibilització de la mort gestacional i neonatal

Conte 
Encarna García il·lustra 
‘Una estrella al cel’

Can Sant Joan  
Premiat el treball 
‘Impuls de barri’ pel 
Ministeri d’Universitats

Octubre Trans 
La taula rodona contra la transfòbia reflexiona 
sobre el gènere com a construcció social i cultural

Política

ECP critica els 100 dies ‘d’incerteses 
i despropòsits’ del govern tripartit
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El Quiosc | El resum de la quinzena

Gastronomia 
El Ral·li de tapes, en 
què han pres part 21 
bars i restaurants de 
Montcada, s’allargarà 
fins a un mes l’any 
vinent arran de la bona 
acollida que ha tingut la 
primera edició

Cultura popular

Els Castellers fan la millor 
actuació de la història recent

Les activitats convocades 
per l’AV Terra Nostra i al-
guns veïns del barri els dies 
28 i 31 d’octubre, amb mo-
tiu de la celebració de la festa 
d’Halloween, van tornar a ser 
tot un èxit de públic. La Unió 
de Mas Rampinyo i els veïns 
de Can Sant Joan també van 
oferir sengles túnels del ter-
ror els dies  27 i 28, amb força 
participació. Les pròximes 
cites previstes seran l’Hotel 
d’Entitats de Can Sant Joan, 
els dies 3 i 4 de novembre, i 
el Centre Cívic Can Cuiàs els 
dies 4 i 5. LRLa febre de Halloween

CEM 
El Consell Escolar 
Municipal 
presenta noves 
accions per  
lluitar contra  
la segregació

L’exhibició va tenir lloc el 21 d’octubre a la pla-
ça de l’Església amb motiu de la diada del novè 
aniversari. Els teules van omplir la plaça i van 
aconseguir aixecar i descarregar un pd4cam, un 
id2d6, un 3d6a, un 3d6, un pd5, un idpd4, un 
2d6 i un pd4 de sortida. També van participar 
en la diada els Castellers de Viladecans i els de 
Santa Coloma de Gramanet, a més de la Colla 
Gegantera del barri de Molins de Mataró. LR

Taekwondo 
El Club Lee Young 
guanya un total 
de sis medalles 
a l’Open Ciutat 
Palma de Mallorca

Corfbol 
La selecció de Catalunya, amb cinc jugadors 
montcadencs, acaba al desè lloc al Campionat del 
Món disputat a Taipei
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D’on ve aquesta decisió? La 
darrera Directiva (llei) eu-

ropea 2018/851 marca uns ob-
jectius per prevenir l’augment 
dels residus, degut especialment 
als residus d’un sol ús i a l’obso-
lescència programada, fruit de 
la cultura imposada pel mercat 
d’usar i llençar! 

La Directiva, d’obligat com-
pliment, estableix clarament la 
jerarquia d’actuació dels poders 
públics sobre els residus: la pre-

venció, la reutilització i el reciclat-
ge per aquest ordre. I finalment, 
com la pitjor opció pels residus 
que no s’han pogut reciclar, el 
tractament de final de canona-
da: els abocadors i la incineració.

Ningú pot ignorar que la pre-
venció és l’acció prioritària a què 
estan obligades les administraci-
ons i els productors de residus i 
és fonamental per evitar el con-
sum de matèries, d’emissions de 
GEH i de contaminació ambien-
tal. Reutilitzar –tornar a fer servir 
el mateix objecte siguin envasos, 
roba, aparells...– és preferible a 
reciclar i cal garantir un reciclat-
ge de qualitat per evitar que els 
materials seleccionats pels ciu-
tadans vagin a parar a abocadors 
i incineradores i ocasionin més 
contaminació en perjudici del 
medi i la salut de la població.

Objectius
La Directiva marca els següents 
objectius: l’any 2020 reciclar el 
50% dels residus; el 2025, el 
55% i el 2035, el 65%. Malaura-
dament a Catalunya l’any 2022 
els resultats obtinguts van ser 
molt insuficients: un 41% de 
recollida selectiva neta; un 31% 
d’abocament, i un 19% d’incine-
ració. Segons les nostres dades, 
a Montcada la recollida selectiva 
neta solament arriba al 30,83%. 
Aquests resultats incompleixen 
totalment els objectius, el que 
vol dir que la resta que no es re-
cicla va a cremar-se o abocar-se 
amb l’impacte que els veïns co-
neixen i pateixen fa molts anys 
amb la crema de residus a la ci-
mentera Holcim.

La Directiva ordena que els 
costos municipals de recollida i 

tractament dels residus els assu-
meixin els ciutadans; però també 
diu clar que els productors han 
d’assumir els costos de tractar 
els residus en què acaben esde-
venint els seus productes. I què 
vol dir això? doncs que les admi-
nistracions han de garantir que 
els costos de recollida, triatge i 
tractament de final de canonada 
de tots els residus dels productes 
que es posen al mercat –envasos, 
aparells elèctrics i electrònics, ro-
ba, voluminosos…– siguin pagats 
pels productors i no com passa 
ara. Posem un exemple: els en-
vasos que només en paguen una 
part per la submissió de l’ARC al 
lobbye potent dels productors 

agrupats en ECOEMBES, que no-
més es fan càrrec del que es recull 
en els contenidors o bossa groga 
però no de la resta de residus que 
acaben pagant els ajuntaments, o 
sigui, la ciutadania. 

La normativa catalana hauria 
d’obligar els productors ha as-
sumir els seus costos i no carre-
gar-los en els ciutadans. D’aques-
ta manera, disminuiria el cost de 
la taxa municipal, perquè els veïns 
i veïnes només pagarien la ges-
tió dels residus orgànics que són 
responsabilitat seva i que hem 
de ser conscients que cal separar 
correctament per poder elaborar 
compost de qualitat i evitar que 
es cremin o s’incinerin. 

La teva veu | Opinió
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La Tribuna

Mercè Girona
Centre d’Ecologia i Projectes
Alternatius- Ecologistes de
Catalunya (CEPA-EdC) i Plataforma 
Ciutadana Residu Zero (PCRZ)

La Directiva europea ordena que els costos municipals de recollir i tractar els residus els 
paguin els ciutadans però també obliga els productors a assumir les seves responsabilitats

Els residus a Catalunya, una gestió 
encara no resolta i de greus 
conseqüències ambientals i socials 

El Clic

Camions que embruten. Als carrers de Terra Nostra es pot 
veure el rastre que deixen els camions que fan la recollida 
d’escombraries. Em consta que l’Ajuntament ho sap però, de 
moment, veig que no s’està fent res al respecte. Algú em pot 
explicar per què? Xavi Lara, Terra Nostra          

Atenció ciutadana
El dia 27 d’octubre d’en-
guany vaig anar a l’Ajunta-
ment de Montcada i Reixac 
a fer una consulta d’ur-
banisme. Em van adreçar 
als serveis d’ Urbanisme 
Municipals i la secretària 
d’atenció em va informar 
dels horaris i detalls per 
aconseguir una entrevista. 
Vaig dir que era  tan sols 
una pregunta i que tenia 
certa urgència.
Després d’uns minuts, em 
va atendre una noia, jove, 
morena, d’alçada mitjana i 
amb una amabilitat exquisi-
da, no menys que la de la 
secretària i la meva qüestió 
va quedar resolta. Vaig sor-

tir de l’Ajuntament, sorprès, 
impressionat, per rebre una 
atenció tan excel·lent que 
hauria d’ésser normal i que, 
dissortadament, és excep-
cional en la majoria d’admi-
nistracions públiques i de 
serveis del nostre país.
Encoratjo a que els nostres 
serveis municipals, inclosa 
la Policia Local, siguin motiu 
de satisfacció en el tracte i 
que, si no poden ratllar l’ex-
cel·lència, tinguin almenys 
un notable en amabilitat. 
L’atenció al veïnatge  hauria 
de ser prioritària en l’exer-
cici de la funció pública. 
Necessitem persones adi-
ents per a aquesta tasca en 
un mon nostre on sovint  

estem sotmesos a molts  
tràmits burocràtics per 
tal de poder resoldre els 
petits problemes domès-
tics de cada dia. Felicitats! 
Esteve Recasens
Terra Nostra

Leucèmia infantil
L’Escola i l’AFA Font Fre-
da s’han sumat al major 
moviment escolar con-
tra la leucèmia infantil, 
la vuelta al Cole Unoen-
trecienmil. El passat 27 
d’octubre, tota la comu-
nitat educativa va partici-
par a una cursa solidària 
molt especial que es va 
desenvolupar al recinte 
escolar, organitzada per 

la Fundació Unoentre-
cienmil. L’equip de mes-
tres va crear un circuit 
al pati, aprofitant les 
àmplies instal·lacions del 
centre, i l’alumnat i les 
seves famílies van parti-
cipar passant-s’ho d’allò 
més bé!
Al llarg d’aquesta setma-
na, hem aconseguit una 
recaptació de 492,56€, 
d’aquesta manera, la 
Fundació pot donar con-
tinuïtat a l’investigació de 
noves immunoteràpies i 
nous protocols de trac-
tament i prevenció de la 
leucèmia infantil.
AFA Font Freda
Montcada Nova
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Ens trobem davant d’una 
proposta d’ordenances 

fiscals per al 2024 del tot 
inacceptable, amb un in-
crement de la taxa de re-

sidus del 105% per a la ciutadania i d’un 250% per 
al comerç. 

Una proposta que mostra un símptoma més, de la 
manca de rumb i de projecte de ciutat que té l’actual 
govern per a Montcada. Una manca de gestió i de 
capacitat és el que s’ha vist en aquesta proposta, amb 
falta de transparència davant de la ciutadania i dels 
comerciants, que ha portat a més de 200 persones a 
concentrar-se davant de la Casa de la Vila el mateix 
dia del Ple extraordinari. 

Un gerent amb un sou desproporcionat –aprovat pel 
govern a l’últim Ple ordinari– no ha de ser qui supleixi 
aquesta manca de rumb, de gestió, de capacitat i de 
projecte de ciutat. Els polítics que assumeixen res-
ponsabilitats han d’estar preparats per poder fer front 
a aquesta tipologia de reptes i a les problemàtiques i 
oportunitats que té Montcada i Reixac. D’aquí poc, s’ha 
d’aprovar un nou pressupost i amb aquesta proposta 
d’ordenances creiem i intuïm que vindrà acompanyat 
de retallades, perquè els números no quadren.

Tenim reptes importants com a ciutat, com per exem-
ple el soterrament de l’R2, i cal un lideratge polític clar 
i ferm per aprofitar-los al màxim.

Grups Municipals | Opinió

D’acord amb el Reglament d’ús de Mitjans d’Informació per als grups municipals, cadascun d’ells disposa d’aquest espai mensual per referirse a la seva activitat en la corporació i en el municipi i a assumptes d’interès 
públic municipal. Correspon als edils elaborar l’escrit i assumir la responsabilitat del seu contingut, amb total indemnitat de l’Ajuntament i de la gerència i la direcció del mitjà. Les intervencions hauran de basar-se en el 
respecte mutu, s’evitarà la confrontació personal i caldrà mantenir unes normes bàsiques de conducta i de cortesia pública. En cap cas es podran destinar els espais reservats a propaganda electoral o a la petició del vot.

Montcada i Reixac ha 
tornat a gaudir amb 

la Mostra Gastronòmica i 
la Fira de l’Automòbil i la 
Trobada de Vehicles Clàs-

sics, dos esdeveniments que s’han vist renovats i di-
namitzats amb activitats familiars i concerts.

Com sempre, la ciutat ha respost i totes dues fires 
han resultat exitoses amb gran afluència de públic, 
per donar suport al teixit de la restauració i del món 
de l’automòbil. L’espai Poblet, davant del pavelló, ha 
estat l’epicentre de la vitalitat gastronòmica i del sector 
automobilístic amb un gran ambient. Amb aquestes 
línies volem agrair novament la confiança dels restau-
radors i restauradores, així com a tot l’equip organit-
zador, especialment a la part tècnica de l’Ajuntament 
i a l’associació Amics dels Clàssics.

La Mostra Gastronòmica ha comptat amb catorze 
restaurants que han ofert les seves millors propostes 
gastronòmiques. La renovació de la fira ha servit per 
impulsar la restauració amb més satisfacció i deixa en-
treveure les energies renovades del govern municipal. 
Un rècord de participació i d’assistència que també 
ha estat compartit per la trobada dels clàssics, que 
ha comptat amb prop de 400 vehicles participants 
vinguts d’arreu. 

Aquest és el camí a seguir per sentir-nos orgullo-
sos de Montcada i Reixac. Nosaltres, anem per feina.

Montcada vibra amb la gastrono-
mia i el sector automobilístic

Al Ple extraordinari per 
a l’aprovació de les or-

denances fiscals vam dema-
nar a l’equip de govern que 
retirés la polèmica taxa de 

residus perquè no havia fet bé les coses. És cert que la 
Llei 07/2022 obliga a la ciutadania a assumir el 100% 
del cost de la gestió del servei, però no obliga a fer les 
coses malament! Aquesta Llei diu, entre d’altres coses, 
que la taxa no és obligatòria fins al 2025, que es pot 
demanar una moratòria i que els ajuntaments tenen la 
potestat de bonificar perquè qui més residus generi, 
més pagui. Aquest equip de govern dels despropòsits 
l’aplicarà el 2024 sense cap necessitat i de forma lineal 
(tothom pagarà el mateix), sense anar acompanyada 
d’una bateria de bonificacions. No hi ha necessitat 
d’escanyar les butxaques de la ciutadania i els comerços 
l’any 2024! El que haurien d’haver fet era retirar la taxa, 
estudiar bé el cost real que tindrà el servei i aplicar-la el 
2025 amb les corresponents bonificacions, perquè no 
perdem de vista que, per la pressió dels comerciants, 
aquests sí que gaudiran de bonificacions però no la 
ciutadania ni les famílies. Aquesta és una maniobra amb 
un clar afany recaptatori per equilibrar el pressupost. 
Normal que no tinguin diners si pagaran 96.900 € bruts 
l’any a un coordinador general, més del que cobra que 
el president del Govern, Pedro Sánchez. Una irrespon-
sabilitat més que pagarà Montcada!

Nani López Laura Campos

La taxa de la discòrdia es podria 
haver evitat el 2024

Gerard Garrido

Manca de rumb i de projecte
de ciutat

Hola, què tal? Com se-
gurament saps “El cor 

de la ciutat” va ser una sè-
rie emesa a TV3 que mos-
trava el dia a dia a la vida 

de tot un barri barceloní. Serveixi aquesta introducció 
per parlar del que podríem considerar “el cor de la ciu-
tat montcadenc”. Ens referim al cor que impulsa la vida 
social al nostre municipi i que ha estat especialment 
actiu durant aquesta recta final d’octubre, a través de 
molts actes i activitats a casa nostra que com a ciu-
tadania hem de valorar, perquè l’esforç i la perseve-
rança de moltes persones, entitats, associacions i, en 
definitiva, del conjunt del teixit social local mereix un 
reconeixement per part de tothom. 

Si fem un petit resum d’aquestes dues setmanes, 
podem destacar la celebració de la 6a edició de la Pink 
Run, el centenari del CD Montcada, el 9è aniversari de 
la Diada castellera, la Fira de l’automòbil, la 10a trobada 
de vehicles clàssics i la Mostra Gastronòmica, a més 
dels Túnels del Terror a diferents barris que són tam-
bé un èxit de convocatòria. A més, d’altres iniciatives 
veuran la llum durant les setmanes vinents, perquè 
desitgem que el “cor de la ciutat montcadenc” con-
tinuï bategant de valent, per tal de crear consciència 
municipal col·lectiva. Entre tots fem que el “cor de la 
ciutat de Montcada i Reixac” continuï bategant amb 
força! Salut i municipalisme total.

Después de un mes en 
el gobierno municipal, 

hemos llevado a cabo nu-
merosas iniciativas. Estamos 
ante una etapa de ilusión y 

de nuevos retos empresariales y económicos que, con toda 
seguridad, harán de Montcada una mejor ciudad. Visitar a 
las empresas y comercios para conocer de primera mano 
sus necesidades y preocupaciones es, sin duda, el reto de 
cualquier gobierno responsable y en eso estamos. Desde el 
PP queremos colaborar con las industrias para incrementar 
la ocupación y mejorar sus condiciones en aquello que es 
de nuestra competencia; la mejora en la adecuación de 
los polígonos industriales, otro de nuestros retos dentro 
de nuestras responsabilidades. La captación de nuevas 
inversiones es otro objetivo que tenemos sobre la mesa. 

Nuestro proyecto pasa también por incrementar la vi-
sibilidad de nuestra policía, la policía de proximidad debe 
ser y es nuestro objetivo prioritario con el fin de acercar 
a nuestros efectivos a los vecinos. Nuestra Policía Local 
es la cara visible de la seguridad ciudadana y debemos 
trabajar para tener unas calles, comercios y unos polígonos 
industriales seguros de día y de noche. En una ciudad se-
gura, los ciudadanos podemos disfrutar de la tranquilidad 
y el bienestar que nos brinda saber que nuestro entorno 
es seguro. Esto mejora la calidad de vida, atrae inversión 
y contribuye a una ciudad más ordenada, lo que mejora 
la vida de todos. Vamos a por ello.

Un mes en el gobierno municipal

El comercio de proxi-
midad contribuye al 

desarrollo económico de 
nuestros vecinos, ya que 

e l dinero que gastamos en 
dichos comercios permanece, en gran parte, en la 
comunidad. No obstante, no son solo lugares donde 
se realiza el intercambio de bienes y servicios a cam-
bio de dinero, son sitios donde se tejen relaciones y 
se fomenta el sentimiento de pertenecer a Montcada.

El 26 de octubre, el gobierno local obsequió a los 
vecinos con una nueva subida de la tasa de residuos 
del 250% para comercios y del 105% para particulares. 
Han subido la tasa sin conocer el gasto real que supon-
drá con el nuevo sistema de recogida, sin conocer si la 
licitación quedará desierta, con la posibilidad de otra 
subida de la tasa para el próximo ejercicio, sin contem-
plar bonificaciones ni penalizaciones, en resumen, una 
auténtica chapuza hecha a la carrera.

La contratación de un coordinador general por 
97.000€ anuales, aprobada en el Pleno de octubre, es 
un nuevo despropósito y un gasto que lo más probable 
es que solo vaya a servir para generar más gasto. La 
subida de la tasa de basuras, con la excusa del déficit, 
es un engaño y una verdad a medias. Gracias al voto 
de VOX y a la ausencia de socios de gobierno no iban 
a aprobarse las ordenanzas fiscales, pero por el voto de 
calidad del alcalde, terminaron por aprobarse.

Comercio local en extinción

Santiago
Hernández

El cor de la ciutat

David
Zambrana Rafa Ruiz
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Publicitat

INFORMACIÓ VIRTUAL

•  Si vas fumat, pots ratllar-te 
tu i algú més

•  L’ús terapèutic no n’elimina 
els efectes nocius

•  Salut mental i cànnabis, 
una relació complexa

•  Deixar el cànnabis ajuda  
el cervell, els pulmons  
i la butxaca

La indústria ens ha posat  
el cànnabis fins a la sopa
La indústria ens ha posat  
el cànnabis fins a la sopa

XERRADA:
Com parlar amb  
els teus fills/es  
sobre cànnabis?
Dimecres 8 de novembre,  
a les 18 h
Biblioteca Elisenda de 
Montcada (C. Tarragona, 32)

Cal inscripció a  
passa@montcada.org  
o 633 334 753
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ORDINADORS,  
TABLETS I MÒBILS
•  Plaça de l'Església, 

24 de novembre
 De 10 a 13 h.

Punts mòbils
PETITS 
ELECTRODOMÈSTICS
• Mercat setmanal (dimecres), 
8 de novembre
• Mercat Can Sant Joan 
(dimarts), 14 de novembre

De 10 a 13 h.

de petites reparacions

ORGANITZA: COL·LABOREN:

COL·LECTIU JOVE C4

Montcada a escena| Teatre

Amb el títol ‘Qui res no sap 
a l’infern marxa de cap’, 

la companyia Dèria Teatre i 
els Diables de Can Sant Jo-
an van estrenar el passat 28 
d’octubre a la plaça de l’Es-
glésia una al·legoria sobre els 
set pecats capitals, inspirada 
en l’obra pictòrica ‘El jardí de 
les delícies’, del pintor fla-
menc El Bosco. Amb aquesta 
nova proposta, Dèria reivin-
dica el teatre de carrer, poc 
habitual fins ara a la mostra 
local. 

Format de cabaret
Per la seva banda, el grup Els 
Titelles ha apostat enguany 
pel format del  cabaret amb 
l’estrena de ‘Cabaret Bue-
no’, els dies 21 i 22, dedica-
da al desaparegut actor de la 
companyia, Ramon Bueno. 

Amb un vistós vestuari i un 
maquillatge efectista, els ac-
tors i actrius van interpretar 
textos de Chema Rodríguez, 
Quim Monzó i Karl Valentine, 
entre d’altres, i van cantar en 
directe cançons populars del 
cuplet català.

El 5 de novembre, la mos-
tra oferirà l’estrena de ‘Cy-
rano: el drama heroico de un 
clown’, que es podrà veure a 
l’Auditori Municipal (18h). 
El grup La Jove Finestra Es-
tràbica es posa el nas ver-
mell per oferir una original 
adaptació del clàssic francès. 
I, el 12 de novembre, el grup 
Teatrada Musical  –vinculat 
a l’escola Gridance– presen-
tarà ‘8 mujeres’, una comè-
dia de suspens i misteri. Se-
rà al Teatre Municipal, a les 
18h. Les entrades es poden 
comprar a www.teatremont-
cada.cat.

Laura Grau

Montcada a Escena

Els Titelles aposten pel format del cabaret

Una escena de l’obra conjunta de Dèria i Diables  Manel Gallart

Un dels números musicals de ‘Cabaret Bueno’, del grup Els Titelles  Laura Grau

Dèria i Diables 
reivindiquen el 
teatre de carrer
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 Guerra Civil | Història

Els arxius, centres 
de memòria per 
indagar el passat
L’AMMiR és una de les fonts usades per 
documentar la fossa del cementiri

Des de fa un any, el Memo-
rial Democràtic de Cata-

lunya ha engegat un estudi 
per documentar els fets rela-
cionats amb la fossa comuna 
del cementiri de Montcada i 
Reixac, mitjançant fons ar-
xivístics com el de l’Arxiu 
Municipal –ubicat a l’Ajun-
tament–, l’ Arxiu Històric de 
Sabadell o el Archivo Histórico 
Nacional, entre d’altres. 

En aquest sentit, la nova 
legislació en aquesta matè-
ria, aprovada l’octubre de 
2022 pel Parlament de Cata-
lunya, declara il·legal  el cop 
d’estat feixista de 1936 en-
capçalat pel general Francis-
co Franco i els quaranta anys 
de la dictadura i reconeix els 
arxius com a centres de me-
mòria sobre la Guerra Civil i 
el Franquisme. Malgrat que 
hagin passat 87 anys de les 

atrocitats comeses al ce-
mentiri local, els fons docu-
mentals continuen sent una 
font imprescindible per es-
clarir els fets succeïts i trobar 
persones desa paregudes. 

Investigació republicana
Per exemple, a l’Arxiu Muni-
cipal existeix un llistat –con-
feccionat per ordre del fiscal 
instructor de la Causa General 
de Barcelona– on consten les 
1225 persones assassinades 
o desaparegudes entre 1936 i 
1940. Aquesta xifra inclou els 
450 cossos que el jutge Ber-
tran de Quintana va fer exhu-
mar durant els cinc primers 
mesos de la seva investigació 
sobre els cementiris clandes-
tins, per indicació de la Gene-
ralitat Republicana, un cop va 
recuperar el poder i va dissol-
dre els comitès antifeixistes. 

Aquesta decisió la va prendre 
arran dels enfrontaments que 
van tenir lloc, principalment 
a Barcelona, entre les forces 
d’ordre públic del govern ca-
talà i milicians de la CNT i la 
FAI, coneguts com els Fets de 
Maig del 1937.

Repressió a la Rereguarda
La investigació sobre els ce-
mentiris clandestins conté 
una peça separada relativa 
al de Montcada, que prete-
nia identificar les víctimes 
de la violència revolucionària 
dels primers moments de la 
Guerra Civil, així com els seus 
instigadors, membres de co-
mitès antifeixistes que, apro-
fitant el buit de poder inicial, 
van perseguir arbitràriament 
ciutadans considerats col·la-
boradors del feixisme, entre 
els quals hi havia religiosos, 

propietaris, comerciants i po-
lítics conservadors,  en el que 
es coneix com a Repressió a la 
Rereguarda. 

Aquest procediment es 
pot trobar a l’Arxiu Cen-
tral del Tribunal Superior  de 
Justícia de Catalunya (TSJC), 
on es conserven fitxes de les 
exhumacions de la fossa de 
Montcada i Reixac. Aquests 
documents són de gran aju-
da a l’hora d’elaborar infor-
mes que dignificaran llocs 
tan controvertits per a la 
memòria col·lectiva com és 
el cementiri local. Es calcu-
la que a la fossa comuna hi 
ha les despulles de més de 
700 persones encara sense 
identificar. La tasca del Me-
morial permetrà esbrinar 
la identitat dels qui van ser 
executats i, alhora, dignifi-
car aquest espai.

Memorial Democràtic de Catalunya

Trasllat al cementeri de Montcada de 21 montcadencs afusellats a Cerdanyola  Fons ACM/AMMIR

La nova legislació 
declara il·legal el cop 
d’estat de 1936 i els 
quaranta anys de la 
dictadura

Joan Reglà
Arxiu Municipal

La Unió de Mas Rampinyo
                                                                                                                            

agafa
llegeix

retorna

BIBLIOTEQUES 
de Montcada i Reixac

I TAMBÉ ENS TROBAREU A
• LA RIBERA

•TORRE DELS FRARES

MÉS INFORMACIÓ:

DE LLIBRES

NOVETAT!

DE LLIBRES
MONTCADA CENTRE

(C. Rocamora)
LA UNIÓ  

DE MAS RAMPINYO

DE LLIBRES

Tània Galán
Arxiu Municipal

A la recerca de 
desapareguts

Des de 2008, el Memori-
al Democràtic, òrgan del 
Departament de Justícia de 
la Generalitat, ha posat en 
marxa projectes com el Pla 
de Fosses, la Xarxa d’Es-
pais de Memòria o el Cens 
de Persones Desaparegu-
des. Aquest cens es com-
plementa amb el Programa 
d’Identificació Genètica, 
un servei que consisteix en 
la presa de mostres del fa-
miliar que inicia la recerca 
per confrontar-les amb les 
dades d’ADN de les restes 
humanes que van aparei-
xent durant els processos 
d’exhumacions de fosses 
arreu Catalunya. 

20 | La Veu de Montcada i Reixac 1a quinzena Novembre 2023



3 novembre
Patrimoni
Presentació del projecte 
pedagògic i educatiu sobre 
el Castell de Montcada. Ho-
ra:  19 h. Lloc: Auditori Mu-
nicipal. Organitza: Amics del 
Museu.

5 novembre
Montcada Camina
Caminada fins al Castell 
de Torre del Baró (18 km). 
Hora: 8 h. Punt de sortida: 
Davant del pavelló Miquel 
Poblet. Inscripcions a www.
esportsmontcada.org.
Montcada a Escena
‘Cyrano: el drama heroico 
de un clown’, del grup La Jo-
ve Finestra Estràbica. Hora: 
18 h. Lloc: Auditori Munici-
pal.

8 novembre
Xerrada
‘Com parlar amb els teus 
fills sobre cànnabis?’ Hora: 
18 h. Lloc: Biblioteca Eli-
senda de Montcada. Orga-
nitza: Servei PASSA.

9 i 16 novembre
Cinema

Projecció de films del Festi-
val Itinerant de Cinemes Afri-
cans. Hora: 18 h. Lloc: Casa 
de la Vila.

10 novembre
Teatre
‘Conspiranoia’, de Hause & 
Richman i Velvet Producci-
ons . Hora:  20 h. Lloc: Te-
atre Municipal. Entrades a 
www.teatremontcada.cat.

11 novembre
Música
Concert solidari de gòspel, 
a càrre del Cor de Gràcia . 
Hora:  18  h. Lloc: Espai Cul-
tural Kursaal.

12 novembre
Jugateques
Espais de joc al parc de la 
Llacuna i al parc de les Ai-
gües. Hora: 11.30h. 
Patrimoni
Els pous de Montcada. Ho-
ra: 12h. Lloc: Casa de les 
Aigües. Organitza: Museu 
Municipal.
Montcada a Escena
‘8 mujeres’, del grup Territo-
ri Cultura. Hora: 18 h. Lloc: 
Teatre Municipal.  Entrades 

a www.teatremontcada.cat

15 novembre
Hora del conte
‘Textures’, a càrrec de la 
contista Elisabeth Ulibarri. 
Hora: 18 h. Lloc: Biblioteca 
Elisenda.

18 novembre
Patrimoni
Itinerari a peu pel Rec Com-
tal. Hora: 10 h. Punt de sor-
tida: Casa de la Mina.
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FIRA MEDIEVAL
10, 11 i 12 novembre
Camí de la Font Freda i 
rambla dels Països Cata-
lans. Organitza: Associació 
de Veïns de Montcada No-
va-Pla d’en Coll

Farmàcies novembre
DL DM DC DJ DV DS DG Rivas  c. Conca, 10 

Duran av. Terra Nostra, 37 
Guix c. Major, 25 
Quirós c. Camèlies, 32 
Relat c. Major, 89 
Pardo c. Masia, 2 
Rambla Països Catalans, 51
Vila  pg. Jaume I, 26 
El Punt pg. Sant Jordi, 5 
Recasens av. Catalunya, 65

3
Pardo

4
Guix

5
Guix

6 
El Punt

7
Recasens

8
Rambla

9
Relat

10
Rivas

11
Duran

12
Duran

13
Pardo

14
Guix

15
Quirós

16
El Punt

17
Recasens

18
Rambla

19
Rambla

Auditori Municipal

PhotoVisió
Panoràmiques 2023
Col·lectiva d’Afotmir
Fins a l’19 de novembre

Casa de la Vila

Same but not the same
Berta Barcons, Joel Pardell, 
Carla Galiana i Víctor Sánchez
Fins al 19  de novembre

Kursaal 

PhotoVisió
Col·lectiva de l’Afotmir
Fins al 17  de novembre

Túnel del Terror
3 i 4 de novembre

L’AFA de l’Institut Escola 
El Viver tornarà a ambien-
tar l’Hotel d’Entitats com 
un passatge del terror. 
Horari: De 18.30 a 23 h.

‘Khan Fairland’
 4 i 5 de novembre

Passatge del terror orga-
nitzat pel Col·lectiu C4 i 
l’Ajuntament. Horari : De 
17.30  a 23 h . Lloc: Cen-
tre Cívic Can Cuiàs.
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Amb la graderia plena de 
gom a gom i un ambi-

ent de gala a l’estadi de la 
Ferreria, el FB Montcada va 
presentar l’1 de novembre la 
nova temporada, que enguany 
compta amb prop de 700 ju-
gadors i 46 equips –33 mas-
culins i 13 femenins–, conso-
lidant-se com l’entitat amb 
més esportistes del municipi.

A la gespa, tots els futbo-
listes van tenir el seu mo-
ment de glòria, desfilant per 
un passadís de fum, llum i 
color i el suport incondici-
onal de la seva afició. “En-
guany, ha estat un èxit 
d’inscripcions, se’ns han 
desbordat les previsions”, 
va destacar el president del 
FB Montcada, Xavier Sol-
devilla, en el torn de parla-
ments. El màxim responsa-
ble de l’escola de futbol va 

agrair “la confiança de les 
famílies” i va reconèixer que 
“és molt complicat gestio-
nar un club amb tants juga-
dors; ho intentem fer el mi-
llor possible”.  

També va parlar el coordi-
nador esportiu, Daniel Bus-
quets, qui va recordar l’evo-
lució del club, que gairebé ha 
duplicat el nombre d’equips 
en només cinc anys. “Som 
una gran família on té ca-
buda qualsevol infant que 
vulgui jugar a futbol”, va 
subratllar el tècnic, tot afe-
gint que és un “orgull” per 
a l’entitat disposar de tres 

equips inclusius, dos dels 
quals en col·laboració amb 
l’entitat Adimir. La seva 
presidenta, Carolina Ibáñez, 
va agrair al FB Montcada la 
seva aposta per l’esport in-
clusiu “i per donar a les per-
sones discapacitades la pos-
sibilitat de participar en la 
vida de la comunitat”.

Suport institucional
En representació de la Fede-
ració Catalana de Futbol va 
assistir Albert Montull, qui 
va elogiar la trajectòria del 
FB Montcada i la seva filoso-
fia d’escola. “És un referent 
per a Montcada, la comarca 
i Catalunya”, va destacar el 
directiu, qui també va posar 
en valor el treball que s’es-
tà fent en el futbol inclusiu, 
les categories femenines i en 
defensa de valors com el res-
pecte. “El futbol és educació i 
una eina d’integració social. 

El nostre objectiu és trans-
metre als futbolistes que el 
treball en equip i la solidaritat 
els ajudarà a ser millors per-
sones”, va dir Montull.  

Per part de l’Ajuntament 
van intervenir l’alcalde, Bar-
tolo Egea, i el regidor d’Es-
ports, Carles Vilalta, tots dos 

del PSC. “Agraïm a la direc-
tiva la gran feina que està 
fent”, va afirmar Egea, qui 
va remarcar que el consistori 
continuarà donant suport a 
l’entitat. “El FB és un orgull 
per a Montcada per portar 
els valors de l’esport arreu”, 
va expressar Vilalta.

Referent en valors i inclusió social
Els jugadors del FB Montcada van desfilar a la gespa de l’estadi de la Ferreria per un passadís de llum, fum i color  Fotos: Berta Barcons

‘Enguany, ha estat un 
èxit d’inscripcions, 
se’ns han desbordat 
totes les previsions’ 
Xavi Soldevilla 
President del FB Montcada

FB Montcada

L’entitat va presentar l’1 de novembre la nova temporada, amb prop de 700 jugadors i 46 equips

Sílvia Alquézar La Ferreria

I Torneig Adán González 
Durant la festa del FB 
Montcada també hi va ha-
ver un espai per recordar 
Adán González, jugador 
del juvenil B que va mo-
rir el passat 15 de maig a 
causa d’un càncer. “Sabem 
que avui estàs amb nosal-
tres”, va dir el coordinador 
esportiu, Daniel Busquets, 
qui va avançar que el pro-
per 17 de febrer tindrà lloc 
el segon torneig organit-

zat pel club amb l’objec-
tiu de recaptar fons per a 
la investigació del càncer 
infantil. 
“A partir d’ara, el campio-
nat durà el nom del nostre 
estimat Adán”, va explicar 
el tècnic, tot reconeixent 
que la temporada passada 
va ser “la més trista” que 
ha viscut mai l’entitat lo-
cal, a causa de la mort del 
seu jugador. SA 
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Esports | Futbol

La festa a l’estadi de la Ferreria va acabar amb focs artificials

El FB Montcada va aprofitar 
la gran afluència de públic 
que va atraure la presenta-
ció dels seus equips a l’estadi 
de la Ferreria per donar vi-
sibilitat a la iniciativa Ves-
tits vermells, que consisteix 
a penjar a l’espai públic una 
d’aquestes peces de roba per 
cada dona assassinada –acció 
inspirada en el moviment Red 

El FB Montcada s’adhereix a  
la iniciativa Vestits vermells
Homenatge a l’última víctima per violència de gènere
Sílvia Alquézar  La Ferreria Dress Day. Fins ara, la cam-

panya ha aconseguit implicar 
més d’una seixantena d’en-
titats i persones a títol parti-
cular i ha permès fer visible el 
tràgic degoteig de víctimes, 
que ja supera la setantena a 
l’Estat espanyol des d’inici 
d’any.

“Estem contentes que el 
FB Montcada hagi aprofitat 
aquest esdeveniment per fer 
visible el projecte. L’esport 

és un lloc fonamental per 
enviar a la població el mis-
satge rotund que no volem 
més violències masclistes ni 
més feminicidis”, va desta-
car la portaveu del col·lectiu, 
Delia García, qui va animar 
tothom a participar a l’ac-
te final de la campanya que 
tindrà lloc el 25 de novem-
bre, coincidint amb la com-
memoració del Dia contra les 
Violències de gènere. Jugadores del FB Montcada, amb el vestit vermell penjat l’estadi

Henry, Ízan i Yerai ara juguen al Barça i la DammLes autoritats van lloar la bona feina del FB Montcada

Cares d’alegria i il·lusió entre els jugados del FB Montcada  L’equip d’Adimir, desfilant a l’estadi
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Lluís Maldonado

“Quan vaig començar a exercir de fi-
sioterapeuta em movia en un entorn 
en què trobava a faltar sensibilitat en el 
tracte amb els pacients. La gent neces-
sita ajuda integral i, més enllà d’un peu, 
una esquena o un braç, hi ha una perso-
na. Per això, em vaig dir a mi mateixa que, 
o trobava una altra manera de practicar 
la professió, o deixava de dedicar-m’hi.  

“Al final, vaig descobrir la neuroreha-
bilitació i vaig aprendre que ajudar és 
molt més que superar una lesió. Això és 
el que va donar sentit a la meva vocació.

“La rehabilitació permet pal·liar lesions 
del sistema nerviós, del cervell o, sen-
zillament, de persones que tenen difi-
cultats des del seu naixement. Per a mi, 
no es tracta només de fixar objectius a 
assolir, sinó també d’escoltar els paci-
ents i d’estimular-los perquè alguna de 
les seves il·lusions es facin realitat. 

“Actuar sobre l’estímul pot arribar a 
canviar el sentit d’una rehabilitació. Es-
tà demostrat que així les persones es 
recuperen millor i aconsegueixen gene-
rar noves neurones. Si res no et motiva, 
no aprens. Per això, és determinant que 
el pacient pugui arribar a fer coses que 
li agraden i que hi hagi una bona comu-
nicació amb el terapeuta.

“El meu enfoc és la suma de moltes 
disciplines. Una visió hol·lística ajuda a 
resoldre sovint moltes de les situa cions 
que hem de superar. Més enllà del trac-
tament, ens hem de fixar en com és el 
pacient i com es relaciona. He tingut la 
sort de beure del coneixement del meu 
pare, que també és terapeuta, i sempre 
m’he emmirallat en ell.

“El cos és molt més que una ciència. 
Podem ajudar els pacients sent-hi, ob-
servant, sent flexibles i tenint pacièn-
cia. Alliberant la tensió emocional, el 
cos es desbloqueja i és així com es po-
den curar alguns casos que la gent veu 
miraculosos. Vivim molt obsessionats i 
justament és quan estem entretinguts 
que deixem de mirar-nos el melic i obli-
dem molts dels nostres problemes. La 
ment pot ser el nostre pitjor enemic.

“Molts dels mals d’esquena o de cer-
vicals que tracto a la consulta es produ-

eixen pel sedentarisme. Per desgràcia, 
cada vegada es diagnostiquen més ca-
sos d’ictus i d’esclerosi lateral atròfica 
(ELA) en persones joves i estic conven-
çuda que, en bona part, això respon a 
un mal estil de vida. Òbviament, pot 
haver-hi un factor genètic, però és in-

negable que la forma en què vivim in-
terfereix en la nostra salut.

“A part de recuperar lesions, la fi-
sioteràpia neurològica et dona moltes 
alegries, sobretot en els més petits, 
ells sempre et diuen la veritat, només 
és qüestió de mirar-los la cara per 
adonar-te’n. La meva és una feina de 
superació diària, perquè el treball que 
avui em funciona, potser demà ja no 
em serveix.

“En fisioteràpia, la relació amb el pro-
fessional és fonamental. Si el pacient 
no hi confia, es pot generar un bloqueig 
físic i emocional que l’impedeixi avan-
çar en la curació. 

‘El mal estil de vida està provocant més ictus’
Helena Bea
Fisioterapeuta neurològica

Va estar a punt de 
d’abandonar la fisioteràpia 
perquè creia que a la 
seva professió li faltava 
humanitat.  Ara, als 31 
anys i vivint el seu primer 
embaràs, combina la feina 
en un centre de discapacitat 
intel·lectual, trastorn de 
conducta i paràlisi celebral 
amb la seva consulta 
privada. Practica la seva 
vocació amb una mentalitat 
oberta i col·laborativa. “Som 
molt més que una lesió, som 
persones”, reivindica. Té una 
llum especial i, en el seu 
dia a dia, s’acompanya de 
teràpies complementàries 
que la fan implicar-se amb 
els pacients

‘Actuar sobre l’estímul pot 
arribar a canviar el sentit 

d’una rehabilitació’

‘El cos és molt més que 
una ciència. Treballo amb 

els pacients amb una bona 
comunicació, sent flexible, 

pacient i  molt observadora’

Helena Bea és veïna de Mas Rampinyo Lluís Maldonado
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